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Emlékeztető 

Időpont: 2023. március 7. (kedd), 10 óra.  

Helyszín: az Országos Meteorológiai Szolgálat tanácsterme 

  Budapest II., Kitaibel Pál utca 1. I. emelet 

illetve online bekapcsolódási lehetőség 

Jelen vannak:  

a bizottság tagjai: Ács Ferenc (online kapcsolódott be), Barcza Zoltán, Bartholy Judit, Bozó 

László, Dobi Ildikó, Faragó Tibor, Haszpra László, Horváth Ákos, Lakatos Mónika, 

Mészáros Róbert, Szépszó Gabriella, Szintai Balázs, Unger János, Weidinger Tamás, 

Geresdi István, Ferenczi Zita 

vendégként: Csirmaz Kálmán és Papp Gabriella 

Kimentését kérte: Gelencsér András 

 

Javasolt napirend: 

1. 2022-es Met. Napok tapasztalatai, a 2023-as Met. Napok témája. 

2. A 2022. aug. 20-ai vizsgálat helyzete, az MTA-elnök felkérésére készülő javaslatok 

megtárgyalása. 

3. Felvétel köztestületbe. 

4. Egyebek. 

Az előzetesen javasolt napirend az alábbiak szerint módosult: 

 Geresdi István javaslatára a 2. napirendi pont előre került, 

 Major György jelezte, hogy napirend előtt egy javaslatot szeretne a bizottság elé 

terjeszteni.  

A javasolt módosításokat a bizottság egyhangúlag elfogadta. 

 

Az egyes napirendi pontok összefoglalója: 

Major György napirend előtt ismertette javaslatát, kérte a bizottság támogatását abban, hogy 

javasoljuk Bozó Lászlót Széchenyi díjra. A javaslat megfogalmazását Mészáros Ernő vállalta, 

amelyet a szükséges jelölő adatlappal együtt a bizottság elnöke, Geresdi István fog az Akadémia 

X. osztály titkárságára eljuttatni. A bizottság egyöntetűen támogatta a javaslatot. 

 

A következő napi rendi pont az elmúlt év augusztus 20. meteorológiai helyzetének és az MTA-

elnök felkérésére készülő javaslatok megtárgyalása volt. Először Geresdi István ismertette az 

Akadémia felől érkezett felkérést, majd annak utóéletét. Geresdi István felvezetője után több 

hozzászólás és javaslat is elhangzott, ezek az alábbi témákat érintették: 



 az OMSZ ISO szerint működik, amely egyedülálló Európában, 

 tudományos-szakmai szempontból kell nekünk elemezni a történteket, egy adott korai 

időpontban valószínűsíthető előrejelzés alapján a valamilyen beavatkozásra vonatkozó 

végső döntést mindig a döntéshozóknak kell meghozniuk és utána vállalni kell a 

felelősséget,  

 általánosabb eszmecsere lenne szükséges, mert hasonló helyzetek a földtudomány 

számos ágát érintik, 

 tudományos tanácsadó testület felállításának fontossága, 

 mit tanulhatunk a múltból, 

 több tiszteletet a természettudománynak, 

 oktatás szerepe nagyon fontos, 

 a döntéshozó operatív testület döntéshozatali folyamatának pontosítására, fejlesztésére 

javaslatot kellene tenni. 

A bizottság tagjainak hozzászólásai után Szépszó Gabriella előadásában ismertette a Légkör 

folyóiratban is megjelent elemzést az augusztus 20-án és az azt megelőző napokban készült 

numerikus modell előrejelzések és azok alapján kiadott prognózisok szakmai hátteréről, 

valamint az OMSZ-ban alkalmazott verifikációs gyakorlatról. Horváth Ákos előadásában pedig 

részletesen elemezte szinoptikus szempontból az akkori időjárási helyzetet, magyarázatot adva, 

hogy miért volt rendkívül nehezen és nagy bizonytalansággal előrejelezhető augusztus 20. késő 

délutánjának időjárása. Az előadások után többen javasolták, hogy az OMSZ tegyen nagyobb 

erőfeszítéseket az irányába, hogy pl. az előrejelzett csapadék mellett egy százalékos 

valószínűség is jelenjen meg az OMSZ honlapján. További javaslat, hogy az Operatív Törzs 

számára érthető módon kerüljön megfogalmazásra az, hogy miért célszerű bizonyos kritikus 

esetekben a lehető legkésőbben meghozni a szükségesnek tartott döntéseket. Felvetődött az is, 

hogy a jövőben az ilyen, meteorológiai szempontból érdekes, nehezen előrejelezhető 

események legyenek részletesen kielemezve, akár tudományos előadások keretében is. A 

javaslatok alapján Geresdi István fogja véglegesíteni az MTA elnökének készülő választ, 

melyet előzőleg jóváhagyásra elküld az MTB teljes tagságának. 

 

A következő napirend keretében áttekintésre került az elmúlt év Meteorológiai Tudományos 

Napok tapasztalatai. A bizottság véleménye szerint egy sikeres rendezvényen vagyunk túl, a 

hibrid forma ellenére. Egyedüli kritika, hogy nem volt lehetőség hozzászólni az előadásokhoz, 

ezt a jövőben meg kell változtatni, akár az előadások számának csökkentésével vagy a korábbi 

kétnapos rendezvényhez való visszatéréssel. Fel kell készülni arra is, hogy a jövőben marad a 

hibrid forma a rendezvény kapcsán, valamint a poszter szekció kikerül a rendezvényből, mivel 

nincs technikai hátterünk ennek kivitelezésére (az MTA pedig nem tud ebben segíteni). 

Az ez évi Tudományos napok kapcsán 3 tudományos albizottság (Éghajlati, Légkördinamikai 

és Szinoptikus Meteorológiai valamint a Légkörfizikai és Levegőkémiai) kapta meg a felkérést 

a rendezvény szervezésére. 

 

A bizottság szavazott Péliné Németh Csilla köztestületi tagfelvételi kérelme ügyében. A 

Bizottság egyhangúlag javasolta az MTA felé Péliné Németh Csilla felvételét a köztestületbe. 

 

Geresdi István ismét felvetette a köztestületi tagság bővítésének kérdését, mivel a korábbi 

felhívások nem voltak elég hatékonyak, csak néhány taggal sikerült növelni a tagságot. Ennek 

érdekében levélben ismét felkeressük a témavezetőket, hogy kérjék fel végzett doktor 

hallgatóikat, hogy jelentkezzenek az MTA Köztestületébe  

 



Lakatos Mónika felvetette Haszpra László MMT-ben elhangzott javaslatát, hogy „Simon Antal: 

Magyarországi meteorológusok életrajzi lexikonja” kiváltásaként, illetve kiegészítéseként 

érdemes lenne szócikkeket írni az elődökről és a ma élő meteorológusokról a Wikipédiára. 

 

A következő ülés várhatóan májusban lesz, ahol az érintett albizottságok bemutatnák a MTN 

programtervezetét. 

 

készítette: Ferenczi Zita, titkár 

Budapest, 2023. március 10. 


